
 

 

ČÍSLO JEDNACÍ 

DIA- 9072-1/EG-2024 

 

SHRNUTÍ VEŘEJNÉ KONZULTACE DALŠÍHO FUNGOVÁNÍ INFORMAČNÍHO SYSTÉMU 
DATOVÝCH SCHRÁNEK (ISDS)  

 

VEŘEJNÁ KONZULTACE K INFORMAČNÍMU SYSTÉMU 
DATOVÝCH SCHRÁNEK_ 

 
Veřejná konzultace se uskutečnila dne 27. 5. 2024 od 10:00 – 12:00, jednání probíhalo hybridně: 

v budově Ministerstva vnitra (Centrotex) a online formou.   

Pozvánky na veřejnou konzultaci byly zaslány relevantním orgánům a organizacím, které reprezentují 

subjekty se zájmem na fungováním IDSD. Pozvánka byla zaslána následujícím organizacím:  

 

▪ Digitální a informační agentura (interně)   

▪ Česká pošta, s.p. 

▪ Ministerstvo vnitra   

odbor legislativy a koordinace předpisů   

odbor archivní správy a spisové služby   

samostatné oddělení kybernetické bezpečnosti   

▪ Policejní prezidium České republiky   

▪ MV – generální ředitelství HZS ČR   

▪ Ministerstvo spravedlnosti   

▪ Ministerstvo financí   

▪ Ministerstvo průmyslu a obchodu   

▪ Ministerstvo pro místní rozvoj   

▪ Ministerstvo zemědělství   

▪ Ministerstvo zahraničních věcí   

▪ Ministerstvo školství, mládeže a tělovýchovy   

▪ Úřad vlády České republiky   

▪ Členové Rady vlády pro informační společnost   

▪ Národní archiv   



 

2/5 

▪ Národní úřad pro kybernetickou a informační bezpečnost   

▪ Úřad pro ochranu hospodářské soutěže   

▪ Úřad pro ochranu osobních údajů   

▪ Český telekomunikační úřad   

▪ Český úřad zeměměřický a katastrální   

▪ Svaz průmyslu a dopravy ČR   

▪ Českomoravská konfederace odborových svazů   

▪ Česká bankovní asociace   

▪ ICT unie   

▪ Asociace krajů ČR   

▪ Svaz měst a obcí ČR   

▪ Sdružení místních samospráv ČR  

▪ Česká advokátní komora   

▪ Komora auditorů ČR   

▪ Komora daňových poradců ČR   

▪ Komora soudních znalců ČR   

▪ Komora soudních tlumočníků a soudních překladatelů České republiky, z. s.   

▪ Česká komora architektů   

▪ Česká komora autorizovaných inženýrů a techniků činných ve výstavbě   

▪ Česká komora zeměměřičů   

▪ Asociace insolvenčních správců z. s.   

▪ Notářská komora ČR   

▪ Hospodářská komora ČR   

▪ Agrární komora ČR   

▪ Pozvánka byla též zveřejněna na internetových stránkách Digitální a informační agentura a účast 

na konzultaci byla pro veřejnost volná a bezplatná.  

 

ÚČAST NA PREZENTACI  

Konzultace se zúčastnilo celkem 147 účastníků, z toho 27 prezenčně a 120 online.  

 

SHRNUTÍ PRŮBĚHU VEŘEJNÉ KONZULTACE  

Zástupci Digitální a informační agentury představili shrnutí dosavadních zkušeností získaných 

z provozování ISDS v období 2009-2024. ISDS byl úspěšně zaveden a funguje 15 let bez významných 
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selhání. Systém dosahuje téměř 100% úspěšnosti při doručování. Dohromady bylo doručeno 1,286 

mld. datových zpráv a zřízeno 4,3 mil. datových schránek.  

Dále byl prezentován plán velkoobjemových zpráv, zúžení veřejného seznamu datových schránek na 

základě legislativy, kdy od 2/2024 FO a PFO již nejsou uvedení v seznamu. Zmíněna byla akce, kdy 

v roce 2023 došlo k největšímu nárůstu počtu zřízených datových schránek, celkem o 2 mil. pro PFO 

a PO.V souvislosti s povinnými datovými schránkami ze zákona bylo informováno o kampani, která 

letos připomněla novým uživatelům datové schránky důležitost přihlásit se do své schránky. Od 1. 1. 

2023 došlo ke změně pravidel doručování.  

Od 1. 4. 2023 se správy ISDS ujímá Digitální a informační agentura, transformace proběhla 

bezvýpadkově.  

Od 1. 1. 2024 byly zřízeny povinné profesní datové schránky autorizovaným architektům, inženýrům, 

technikům a zeměměřičským inženýrům.  

Informovalo se o aktuální novele zákona o el. úkonech, která má plánované datum účinnosti k 1. 1. 

2025.  

Představené byly také uvažované změny do budoucna, jako například redesign uživatelského 

prostředí, prodloužení ukládání zpráv, optimalizace podtypů schránek PFO, zrušení povinné profesní 

schránky pro PFO pro osoby v zaměstnaneckém poměru, opatření proti zahlcování schránek, kapacita 

zpráv až 1 GB, parametry příjmu VODZ a formáty, zavedení alias (alternativní název), navýšení počtu 

příloh.   

 

SHRNUTÍ VÝSLEDKŮ VEŘEJNÉ KONZULTACE  

Účastníci veřejné konzultace byli následně vyzváni, aby vyjádřili své názory v rámci hlasování k níže 

uvedeným bodům:  

1. Optimalizace podtypů schránek PFO   

58 účastníků (91 % hlasujících), se vyjádřilo pro optimalizaci (redukci) podtypů. 6 účastníků 

je pro zachování současného stavu.  

2. Profesní schránky pro zaměstnance bez IČO  

26 účastníků (55 % hlasujících) se vyjádřilo pro zánik profesních schránek zaměstnanců. 21 

účastníků je pro zachování současného stavu.   

3. VODZ – navyšování limitu velikosti   

78 účastníků (91 % hlasujících) podpořilo princip individuální parametrizace schránky. 7 

účastníků bylo pro postupné navyšování jednotně všem. 1 účastník byl pro zachování 

současného stavu.   

4. Limit počtu příloh v jedné zprávě  

43 účastníků (84 % hlasujících) bylo pro zvýšení limitu na 100 příloh. 8 bylo pro zachování 

současného stavu.   
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5. Rozsah povinně povolených formátů   

62 účastníků (91 % hlasujících) podpořilo omezení rozsahu podle vyhlášky o spisové službě. 

6 účastníků bylo pro větší rozsah.   

 

Dále byl ponechán prostor pro účastníky, aby sdělili své náměty a připomínky k fungování 

datových schránek. Zaznamenali jsme mj. tyto náměty a dotazy.  

▪ Nevhodná zákonná úprava doručování vysokých škol do datových schránek studentů.  

Reakce DIA: vnímáme to jako nešťastné, nicméně právně s tím nic snadno neuděláme.  

 

▪ Rozšíření Odesílací brány tak, aby podporovala VoDZ.  

Reakce DIA: Ano, toto rozšíření již máme zadané.  

 

▪ Uložení datových zpráv natrvalo – s odůvodněním, že by se tím podpořil zájem široké veřejnosti, 

když víme, že mazání zpráv je největším strašákem.   

Reakce DIA: Je to otázka peněz. Úložiště v ISDS je státem garantované, a proto je poměrně velmi 

drahé.  

 

▪ Pokud přikládám více příloh k DZ a jedna z nich je nějakým způsobem problematická, ISDS co do 

mé znalosti nedává při pokusu o odeslání zpětnou vazbu k tomu, která z příloh problém způsobila. 

Je tak nutno kontrolovat přílohy po jedné. Nešlo by toto upravit? I s ohledem na VoDZ, kde jsou 

větší počty příloh u jedné DZ častější.  

Reakce DIA: Po konzultaci s provozovatelem sdělujeme, že úprava spočívající v označení 

konkrétního souboru, který neprošel, bude nasazena v nejbližším release v červnu 2024.  

 

▪ Povolení přihlašování NIA pro aplikace třetích stran.  

Reakce DIA: Zatím to je jen v oblasti úvah.  

 

▪ Zrušení přihlašovacích údajů a náhrada jinými prostředky pro autentizaci a identifikaci.  

Reakce DIA: Zatím nemáme konkrétní plány.  

 

▪ Zrušit fikci podpisu při podání PO a OVM, aby zůstala jen pro FO, FOP.  

 

▪ Automatické přeposílání datových zpráv v ZFO na e-mail – s odůvodněním, že by si každý takto 

snadno mohl zprávy archivovat.  

Reakce DIA: Portál občana tuto funkci má.  
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▪ Jak to vypadá s kdysi uvažovaným záměrem odstavit původní identitní prostor ISDS a využívat k 

přihlašován už jen identitu občana?  

Reakce DIA: Zatím nemáme konkrétní plány na změny.  

▪ Pamatovat v souvislosti s digitalizací veřejné správy na probíhající projekt interaktivních formulářů 

pro služby veřejné správy v AIS RPP katalogu služeb.  

 

▪ Bylo by dobré zřídit nebo podpořit mobilní aplikaci zdarma, ze které by si zejména FO / OSVČ 

mohly snadno vybírat zprávy a také si je (automaticky) ukládat. Vybírání by mělo být zřetelné tak, 

aby si zprávu nevybraly omylem dříve, než potřebují.  

Reakce účastníků: existuje Datovka.cz, která toto umí.  

 

▪ Návrh ČÚZK, aby datová schránka PFO mohla sloužit k příjmu zpráv i pro dotčenou fyzickou 

osobu, pokud by s tím vyslovila souhlas.   

Reakce DIA: jedná se o zásadní změnu v pravidlech doručování. Domníváme se, že pokud si 

fyzická osoba přeje, aby jí bylo doručováno elektronicky i v soukromých záležitostech, může zcela 

jednoduše projevit svou vůli tak, že si vzdáleně zřídí schránku fyzické osoby. Nicméně, nebráníme 

se zařadit tento námět mezi budoucí rozvojové záměry.   

Doplnění ČÚZK: Jde o aktivity k rozšiřování datových schránek mezi běžnou populaci.  

Reakce DIA: Uvažovali jsme i o zřizování schránek automaticky všem občanům, nicméně musely 

by se zavést mechanismy pro vyloučení osob, které nejsou objektivně schopny el. nástroje 

používat, tak jako to mají např. v Dánsku.  

 

▪ Zavedení organizační struktury příjemce, tak aby mohl odesílatel rovnou určit, kam má být podání 

přiděleno.  

Reakce DIA: Snažíme se vyhnout zásahu do obálky datové zprávy. Ve spolupráci s MV pracujeme 

na standardizaci metadat podání, které pomůžou distribuci. Nicméně, jsme otevřeni námětům, 

pokud bude změna obálky podpořena garantem výkonu spisové služby a dodavateli samotnými.  

 

▪ Automatické plošné zřízení datových schránek spojené s konverzní (hybridní) poštou pro ty, kdo 

by nechtěl přijímat elektronicky.  

 

▪ Uvažujete o možnosti přepínat se ve webovém rozhraní mezi schránkami?  

Reakce DIA: Technicky by to po přihlášení Identitou občana bylo možné, ale zatím jsme se drželi 

konzervativně toho, že uživatel by měl mít jistotu, kde se právě nachází, aby neudělal nějaký úkon 

chybně.   

 


